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Znova k tzv. židovskej otázke: 
Rozhovor s Evou Votavovou, rod. Neumanovou 

(1924, Ochodnica)∗ 

MARTIN LACKO 

AGAIN TO THE SO-CALLED JEWISH QUESTION by Martin Lacko 
* 

WIEDER MAL ZU DER SOG. JÜDISCHEN FRAGE von Martin Lacko 

Ako vyzeralo spolužitie za prvej republiky vo Vašej obci?

Neboli žiadne konflikty... Ja sa na nič podobného nepamätám. Začalo to až po 6. 
októbri 1938, keď bola vyhlásená v Žiline autonómia. Štrnásť rokov som vtedy mala 
a to si pamätám, ako gardisti chodili po Žiline. Vyšli z Katolíckeho domu 
a vykrikovali: ,,Slovensko Slovákom, Palestína Židákom, Česi von!“ A hulákali tie 
svoje pesničky ,,Slováci sme od rodu“, „Rež a rúbaj do krve“… Veľmi agresívni boli, 
išiel z nich mráz.... To sa mi vrylo do pamäti veľmi. Ja som si dovtedy nebola vedomá 
nejakej svojej odlišnosti od druhých, veď aj materinskú reč som mala slovenskú a tiež 
rímsko-katolíckeho náboženstva som bola. No bola som ako ostatní... Takže to 
spolunažívanie v tej 1. ČSR bolo dobré, aj keď zas voľáky raj to nebol. Chudoba bola, 
mnoho tých strán a potom to politikárčenie, zvady... 

Kedy ste začali tak výrazne pociťovať protižidovské nariadenia? 

Tak na jeseň 1941 som bola vylúčená z gymnázia, ktoré som navštevovala od 1938. 
Bolo to osemročné československé štátne gymnázium, potom z neho spravili 
Dievčenské reálne gymnázium Antona Bernoláka. Na toto gymnázium chodil už môj 
otec a fúra jeho spolužiakov boli kňazi. S jedným z nich, s Jánom Tisom, bratom 
prezidenta Tisa, sa tiež poznal. Tento sa v 1938 stal riaditeľom gymnázia a potom mi 
vymohol, že som si mohla aspoň skúšky porobiť. Protekciou sa dalo vtedy zrejme 
mnoho urobiť, peniazmi ešte viac. 

Boli ste pokrstená? 

Áno, my sme boli všetci pokrstení, celá rodina. To ešte za ČSR. Otec nechcel, aby 
som bola iná ako ostatné deti, aby som sa líšila. 

                                                 
∗ Rozhovor sa uskutočnil dňa 15. novembra 2000 v Prahe. 
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Zmenil sa nejako ten dobrý vzťah ľudí k Vám počas protižidovského 
štvania? 

No, určitá časť ľudí sa nám začala vyhýbať... Aby nás nemuseli zdraviť a tak... 
Radšej sa obrátili na druhú stranu. Ale bola ich menšina, možno desať percent.... Zas 
ale ani ten súcit nebol voľáky masový, i keď nebolo málo tých, čo nám ho prejavovali. 

V čom ešte – okrem toho vylúčenia zo školy – ste tak najviac pociťovali 
tie nariadenia? 

No všeličo sa zakazovalo. ,,To sa nesmie, hento sa nesmie...“ Chodiť do školy, 
cestovať len v určenom vagóne, rádio počúvať. A potom tie rekvirácie... Ktosi nás 
upozornil, že sa budú brať kožuchy a cennosti, tak čo sme mali, sme si schovali 
u Lazárkovcov. Fúra ľudí si vtedy nedomyslela, kam až môže takáto politika viesť... 
Bol to potom šok aj pre ľudí, keď ma zobrali... 

Dopočul som sa, že väčšina ľudí vtedy schvaľovala, že Židom berú 
majetky... 

Nie, to u nás nebola väčšina. Naša rodina nebola taká ,,typicky židovská“, my sme 
nikdy žiadnu krčmu, ani obchod nemali, rodičia boli roľníci. Navyše sme boli jediná 
židovská rodina v obci, ďalšie boli snáď až v Čadci a Kysuckom Novom Meste. Ale 
hovorím, boli sme katolíci, aj doma sme slovensky hovorili. 

S Vašim deportovaním to bolo ako? 

No najprv, na jar 1942 zobrali môjho otca do Ilavy. Pod zámienkou, že je žid a robí 
protištátnu činnosť. Bolo to na udanie istého pána S. z našej dediny. (Zhodou okolností 
to bol strýko známeho politika, ktorý pôsobí i v súčasnosti). On bol iniciátor toho 
všetkého, robil si totiž zálusk na náš dom. Ten pán sa ináč ale zdal taký normálny, 
slušný človek, ten náš barák sa mu však asi veľmi zapáčil... No a z Ilavy potom otca 
previezli do Žiliny a odtiaľ 17. júla išiel do transportu. Odvtedy o ňom neviem vôbec 
nič. 

V tej Ilave to ako vyzeralo? Myslím či tam otca netýrali alebo surovo 
nevypočúvali... 

Nemyslím, že to bolo vtedy až také zlé... 

Ako v päťdesiatych rokoch.... 

Ale kdeže...To v Protektoráte bolo omnoho horšie, tam to držalo gestapo, Nemci, tu 
Slováci... To sa nedá porovnať – Slovenský štát a Protektorát... 
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Myslíte, že keby to udanie neprišlo, zachránili by ste sa? 

Keby nebolo toho udania, asi by to celé prešlo v tichosti, teda aspoň do toho 1944... 
Veď sme mali výnimku a tiež tú protekciu. Ktovie, či si to tí ľudia, čo nám uškodili, 
uvedomovali... Keď som sa v 1945 vrátila z koncentráku, neboli z toho títo práve 
nadšení. Rodina B. sa mi celá vyhýbala, ani len k oknu neišli, keď som prechádzala. Ja 
som si vtedy povedala, že v tejto dedine by som nedokázala ďalej žiť, ale ani na 
Slovensku vôbec, po tom, čo som prežila. Tak, keď sa mi naskytla prvá príležitosť 
odísť do Čiech, hneď som išla. Holý zadok som vtedy mala, jedine tých pár vecí, čo 
nám známi ukryli... I keď zasa, väčšina ľudí ma vítala, dokonca aj hlinkovci sa ku mne 
správali nekonečne slušne. 

Niektorí ľudácki autori tvrdia, že výnimky, ktoré udelil prezident Tiso, 
spoľahlivo chránili... 

Samozrejme nie je pravda, že by boli automaticky chránení. Výnimka chránila 
dovtedy, pokiaľ sa niekto nezaujímal o to, aby tá výnimka nebola platná... Keď sa 
niekto chcel zmocniť majetku – výnimka-nevýnimka – bolo všetko jedno. 

Mysleli ste si, že Tiso - alebo vládni predstavitelia - konajú v 
protižidovských nariadeniach z vlastnej vôle alebo na nátlak Nemcov? 

Ja som presvedčená, že to nebolo na nátlak Nemcov, veď Slovensko malo istú 
autonómiu až do 1944. Fúru vecí robili títo veľmi agilne, aktívne a iniciatívne... 

Rozumiete čo myslím... Či to slovenská vláda robila preto, že chce alebo 
preto, že musí... 

Ja rozumiem, čo myslíte. Nie, to vychádzalo z ich iniciatívy, bolo to skutočne 
dobrovoľné. Tiso aj Mach to verejne dokola vyhlasovali, netajili to. Nemuseli to 
robiť... Až v tom 1944 museli... Veď dobrovoľne, z vlastnej iniciatívy, ako prvý štát 
v obsadenej Európe deportovali židovské rodiny – židovské dievčatá boli ako prvé 
v Osvienčime – s číslom od 2001. 

Takže spravili vlastne nadprácu ? 

Áno, nadpráca to bola. 

A tie výnimky? 

No výnimky boli za peniaze... nepokrsteným teda... My ako pokrstení pred 14. 
marcom sme ju mali celá rodina. Nepokrstený si ju musel každý ťažko zaplatiť... 
Podplácať Ústredňu židov aj štát, teda ministerstvo vnútra myslím... 
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Aj kňazom sa platilo za prekrstenie? 

To neviem. Ja som mala to šťastie, že som poznala len slušných kňazov. 

Nebolo Tisovo úsilie udeľovať výnimky snahou chrániť židov? 

Nie, nie. Ja som bola presvedčená, že to robí buď preto, že tých ľudí potrebuje, 
alebo dostáva zaplatené. Nikdy som u Tisa nemala dojem, že nám chce pomôcť... On to 
robil vedome, z presvedčenia, na rozdiel od svojho brata, ktorý nám chcel pomôcť. 
Keď sa Tisovi dostala do rúk správa utečencov z Osvienčima Vrbu a Wetzlera, kde 
detailne opísali pomery, reagoval iba tým, že na ňu napísal „ad acta“… 

Takže potom ste nerozlišovali medzi Tisom a Tukom s Machom... 

No vedelo sa, že Tuka je strašná beštia...Proti židom, proti Čechom...A o Machovi 
sa hovorilo, že je úplatný. 

Vedeli ste, že transporty idú na smrť? Čo sa vlastne o nich vedelo? 

Hovorilo sa, že transporty idú na práce do Poľska. To nikoho z rodiny vtedy 
nenapadlo, že by sa išlo na smrť. To normálnemu človeku by také niečo ani na rozum 
neprišlo... Nemci to skrývali celú dobu. Zo začiatku išli mladí, ale potom aj starí. Aj 
takí, čo ledva na nohách stáli. 

Čo už tí mohli napracovať? To Vám nebolo divné? 

No neskôr sa vravelo, že nie iba na robotu idú židia, ale že Slovensko sa očisťuje od 
židov... A nielen my, ale ľudia vôbec to tak brali, lebo vyhladzovacie tábory, to, že 
6000 ľudí denne sa zlikviduje, to sa vymykalo normálnemu ľudskému chápaniu. To sa 
vôbec nedalo myslieť, predstaviť, čo je človek schopný urobiť... Tak sme si povedali: 
,,No nič, čo sa dá už robiť, ide sa do Poľska.“ A tak sme prišli do Osvienčimu. Ale 
pochybnosti som mala už na ceste, pretože sme išli v dobytčákoch. A druhá vec taká, 
že sme si do táborov nemohli nič vziať, všetko nám zhabali gardisti. 

Prečo sa vtedy na Slovensku nejako proti tomu neprotestovalo, proti 
tejto diskriminácii? 

Prosím vás! Ako sa mohlo protestovať, veď židia boli nesvojprávni... 

Ale Slováci neboli... 

Slováci sa neangažovali... Sa báli, že ich obvinia, že sú filosemiti... 
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Takže strach.... 

Strach... aj ľahostajnosť... no všetko dohromady. 

Nemali ste snahu aspoň sa ukryť? 

To nebolo vôbec možné... Teda, neviem si to vôbec predstaviť, že by nás niekto 
mohol ukryť. To sa mohlo len tam, kde ťa nepoznali. A potom, veď sme mali výnimku, 
nebol dôvod hľadať úkryt... To nikoho nenapadlo, že by nás mohli vziať... To z ničoho 
nič prišlo, ako blesk z jasného neba. 

Myslíte, že by sa našli ľudia ochotní Vás skrývať? 

Vôbec si to neviem predstaviť... A niečo iné bolo nakoniec rok 1942 a 1944... iná 
medzinárodná situácia. V tom 1942 sa zdalo, že Nemci vyhrajú. 

Vy ste asi ale verili, že prehrajú... 

Celý čas v koncentráku som verila, že prehrajú... Veď inak by človek ani neprežil, 
to je automaticky vylúčené... 

A dokiaľ ste boli ešte na Slovensku? 

O tom som vtedy neuvažovala. Vlastne nie... Od začiatku som verila, že prehrajú. 
Aj otec vravel:, „Neboj sa, ešte sa vrátime!“ On počúval Londýn. Aj keď sme mali 
rádio zapečatené, ale ten špagátik z pečate sa dal vytiahnuť. Po odchode do transportov 
sme verili, že sa vrátime. V koncentráku som ale neverila, že prežijem, až dokiaľ som 
sa nedostala von z Osvienčimu... Ja som totiž neverila, že by nás Nemci mohli nechať 
prežiť ako svedkov tých zverstiev, čo sme videli. 

Myslíte si, že väčšina ľudí súhlasila so 14. marcom? 

Áno, myslím, že väčšina súhlasila... lebo to vraj bola múdra politika našich 
predstaviteľov, že Čechy boli obsadené a Slovensko sa zachránilo. Vtedy veľmi stúpla 
Tisova popularita a dôveryhodnosť, taký kredit, by som povedala. 

To v Protektoráte nebolo ničím zvláštnym trestať smrťou falšovanie 
potravinových lístkov... 

To áno. O tom na Slovensku nemohlo byť reči. Teda, aspoň čo ja viem, do toho 
1942. Potravín tu bol dostatok, aj keď na niečo boli lístky. 
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Načierno bolo dosť... 

Čoby načierno, aj normálne, na lístky. Prišli sme do obchodu k Lazárkovcom, dali 
lístky na tri chleby a dostali päť. Všetkého bolo dosť. 

Takže väčšina ľudí na Slovensku bola spokojná... 

Tak za celé Slovensko hovoriť nemôžem. 

Vašu dedinu povedzme, tam ste žili... 

Tak to určite. Tak 75% najmenej… Ľudia vtedy ten štát posudzovali podľa 
hospodárskych kritérií... Bola konjunktúra, prakticky prestala nezamestnanosť... 
Inteligencia obsadila posty v štáte, mnohí spravili kariéry, aj na ministerstvách... Viac 
sa vyrábalo, viac bolo robotníctva na úkor poľnohospodárstva... stúpla životná úroveň. 
Veľa ľudí chodilo do Nemecka... v živote sa tí ľudia tak nemali, ako keď zamenili 
marku za 10 korún... Drotári z Kysúc už nemuseli chodiť za robotou do Čiech, lebo sa 
uživili doma. Za akú cenu – to je už iná vec. Čiže potom nečudo, že na Slovensku 
koniec vojny nejako zvlášť nevítali. 

Tá spokojnosť so štátom, myslíte, vydržala ľuďom po celú vojnu? 

Pokiaľ viem, po celú... ľudia boli skorumpovaní. To sa hovorilo, že ľudia sa nikdy 
tak nemali ako za slovenského štátu... 

A nespokojný bol vtedy kto? 

Najprv to boli poväčšinou komunisti, ale to ani nie tak z materiálnych dôvodov, ako 
z ideových. Potom to boli, povedala by som, skutočne hlboko veriaci ľudia... Ako napr. 
moja krstná mama, riaditeľka školy v Dunajove. Tvrdila, že spodina ľudí sa dostala 
hore. Lebo normálni ľudia to nebrali tak do hĺbky, neuvedomovali si, že svojím 
chovaním porušujú Božie prikázania. Ako je tomu koniec-koncov aj teraz... 

Tých – nazvime ich radikálnymi – mohlo byť koľko v dedine? 

Tak asi 10 % možno. Boli to väčšinou ľudia, ktorí za 1.ČSR neboli ľudáci. Aj garda 
bola v Ochodnici, ale gardistov bolo strašne málo. Predsedom HSĽS bol farár, ale inak 
slušný človek, veliteľom HG učiteľ. 

Poznali ste aj takých skutočných odbojárov, čo sa nebáli riskovať aj 
svoj život? 

Jedného, Martin Čavajda sa volal, bol asi o generáciu starší. To bol skutočný 
odbojár, nebál sa riskovať. Počúval správy zahraničného rozhlasu, rozširoval ilegálnu 
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tlač. Bol to veľmi inteligentný a politicky prezieravý človek. Spomínam si na jednu 
príhodu s ním: Prala som na dvore šaty v koryte a on išiel práve okolo a hovorí mi: 
,,Eva, a to sa nebojíš len tak vonku v koryte prať? Prečo by som sa mala?, hovorím… 
„A ty to nevieš, že sa budú všetky korytá rekvirovať, lebo sme vyhlásili vojnu 
Amerike?!“ Potom ho zavreli do Ilavy a na dosť dlho, asi dva roky. Ale veľa ich 
nebolo. Na Slovensku o nejakom masovom odboji, pokiaľ ja viem, nemožno hovoriť... 

Z čoho mali vtedy ľudia najväčší strach? 

No strach bol v prvom rade – povedala by som – z toho, že sa úplne primkneme 
k Nemecku, že tu bude príliš veľký nemecký, alebo skôr nacistický, vplyv. Z politicky 
mysliacich ľudí nikto moc neveril, že Slovensko je samostatný štát, každý videl, že je 
to vazalský štát... Bola to síce múdra politika, že nás neobsadili, ale i tak to bol 
vazalský pomer. No a strach tu potom bol z Maďarov. No a u židov samozrejme strach 
z vysídlenia, z antisemitizmu... strach z ohrozenia. U Slovákov to nebolo tak očividné, 
lebo veľká časť obyvateľstva bola opitá tzv. slobodou, veľká časť si neuvedomovala, 
čo to ten slovenský štát vlastne je. 

 


